

Ancient and beautiful
Karabakh



К а р а б а х
древний и прекрасный

* Republic of Azerbaijan *

Ancient and beautiful

Karabakh

К а р а б а х

древний и прекрасный

* Азербайджанская Республика *



*efacts discovered by
ologists – and there have
ousands of them – irrefutably
the Azykh Cave as
e monument of global
ince.*

*уженные археологами
икты, – а их было найдено
ко тысяч, – неопровер-
видельствуют о том,
ыхская пещера отно-
: уникальным памятни-
рового значения.*

The Azykh Cave, near the town of Fuzuli, was discovered in 1960 and consists of eight chambers and a connecting tunnel. Archaeologists have revealed 10 layers of occupation there; they represent all stages of the Stone Age and include the remains of a hearth and early implements in river stone that are more than 1.2 million years old. During the excavation of layers relating to the second settlement of the cave (600–400 millennia ago) scientists extracted a fragment of the jaw of a female hominid. It was ascertained that, by anthropological type, this resident of the cave was from a stage between Pithecanthropus and Neanderthal, now known as Azykhantrop. Like all hominids of early Acheulean culture, she had self-awareness and could talk. Moreover, as evidenced by other objects recovered, her life even included some elements of spiritual culture.

Азыхская пещера находится близ города Физули. Она была обнаружена в 1960 году. Пещера состоит из 8 залов и соединяющего их тоннеля. Археологи нашли в ней 10 культурных слоев, в которых были представлены все этапы истории каменного века, в том числе остатки очага и первые орудия труда из речного камня, возраст которых более 1 миллиона 200 тысяч лет. Во время раскопок слоев, относящихся к периоду второго заселения пещеры (600–400 тысяч лет назад), ученые извлекли из земли фрагмент челюсти гоминида женского пола. Как было установлено, по антропологическому типу этот житель пещеры занимает промежуточное положение между питекантропами и неандертальцами. Его назвали азыхантропом. Как и всем людям ранней ашельской культуры, ему были присущи сознание и речь, и более того, – это доказывают найденные предметы, – его жизнь включала некоторые элементы духовной культуры.